

NOTIFICATION AUX PARTIES

No. 2023/043

Genève, le 4 avril 2023

CONCERNE:

SIXIÈME SESSION DE L'ASSEMBLÉE DES NATIONS UNIES POUR L'ENVIRONNEMENT
(UNEA-6)

Nouveau point à l'ordre du jour sur la Coopération avec les accords multilatéraux sur l'environnement
(AME)*

1. Le Secrétariat CITES communique l'information suivante émanant du Programme des Nations Unies pour l'environnement (PNUE) aux Parties et autres parties prenantes, concernant l'UNEA-6.
2. Dans une lettre à la Directrice exécutive du PNUE datée du 6 février 2023, la Présidente de l'Assemblée des Nations Unies pour l'environnement, S.E. Mme Leila Benali, Ministre de la Transition énergétique et du Développement durable du Maroc, demande d'inclure un point supplémentaire à l'ordre du jour provisoire de la sixième session de l'Assemblée des Nations Unies pour l'environnement (UNEA-6), qui aura lieu du 26 février au 1^{er} mars à Nairobi sur le thème : " Actions multilatérales efficaces, inclusives et durables pour lutter contre les changements climatiques, la perte de biodiversité et la pollution "*.
3. Le point supplémentaire à l'ordre du jour sera intitulé "Coopération avec les accords multilatéraux sur l'environnement". La lettre est jointe en annexe à la présente notification et, comme indiqué, le but du nouveau point à l'ordre du jour est de renforcer les contributions et la participation active des accords multilatéraux sur l'environnement (AME) à l'Assemblée des Nations Unies pour l'environnement en vue de promouvoir la cohérence entre les résolutions de l'UNEA et les décisions des organes directeurs des AME, tout en respectant pleinement l'autonomie des AME et sans introduire des obligations nouvelles et additionnelles pour les Parties contractantes aux accords multilatéraux sur l'environnement.
4. Cette demande, qui résulte dudit processus d'examen par le Comité des représentants permanents, est reflétée dans le [document final](#) de cet examen négocié par les États Membres et approuvé à la cinquième session de l'Assemblée des Nations Unies pour l'environnement, dans sa décision 5/4. Le document final de l'examen contient, dans son paragraphe 6, plusieurs recommandations sur le renforcement des contributions et de la participation active des AME lors des sessions de l'UNEA. Le sous-paragraphe 6 (b) propose plus particulièrement d'intégrer un

* Traduction provisoire.

point permanent de l'ordre du jour sur la "Coopération avec les accords multilatéraux sur l'environnement " pour les sessions de l'UNEA.

5. Le PNUE a déjà entamé des préparatifs importants pour la sixième session de l'Assemblée des Nations Unies pour l'environnement. La Directrice exécutive du PNUE a proposé d'organiser une table ronde avec les présidents des COP, en rapport avec la discussion du thème de la sixième session de l'Assemblée pour l'environnement ainsi qu'une Journée des AME où celles-ci pourront présenter leurs travaux. La première étape consistera à préparer une proposition pour examen et discussion par les bureaux de l'UNEA et du CPR lors de leur réunion conjointe prévue pour le début de juillet.
6. Le Secrétariat CITES invite les Parties et autres parties prenantes à contacter leurs points focaux pour le PNUE afin de participer aux préparatifs de la sixième session de l'Assemblée des Nations Unies pour l'environnement. Les questions ou interrogations peuvent être adressées au Secrétariat CITES : info@cites.org avec "UNEA-6" pour sujet.

Annexe

06 FEV. 2023

Kingdom of Morocco



Ministry of Energy Transition and
Sustainable Development

The Minister

000506

To
Ms. Inger Andersen
Executive Director of UNEP

Excellency,

I have the honour to request, on behalf of the Bureau of the United Nations Environment Assembly and in accordance with rule 11 of the rules of procedure of the United Nations Environment Assembly, the inclusion in the provisional agenda of the sixth session of the Environment Assembly of a supplementary item, entitled "Cooperation with Multilateral Environment Agreements".

In accordance with rule 11 of the rules of procedure of the Environment Assembly, a supporting statement is attached to the present letter (see addendum).

I also have the honour to request that the present letter and its annex be circulated as a document of the sixth session of the Environment Assembly.

Please accept, Excellency, the assurances of my highest consideration.

Sincerely,

Dr. Leila Benali
President of the United
Nations Environment Assembly

Ministre de la Transition Énergétique
et du Développement Durable

Leila BENALI

To:
Ministers responsible for the Environment;
Members of the Committee of Permanent Representatives;
Major Groups and Stakeholders.

Annex

Supporting statement

1. In its decision 5/4 of 2 March 2022, the United Nations Environment Assembly endorsed the outcome of the stocktaking meeting for the process for review by the Committee of Permanent Representatives of the Environment Assembly and its subsidiary bodies, as agreed at the eighth meeting of the annual subcommittee of the Committee of Permanent Representatives, held in Nairobi from 25 to 29 October 2021.
 2. In paragraph 6 of the outcome of the CPR-based review, it is recommended that under the guidance of the Bureau of the Environment Assembly and with the support from the Secretariat and in close cooperation with the Secretariats of the Multilateral Environmental Agreements, the contributions and active participation of Multilateral Environmental Agreements to the Environment Assembly be strengthened to promote coherence between the resolutions of the Environment Assembly and the decisions of the governing bodies of the Multilateral Environmental Agreements, while fully respecting the autonomy of those Multilateral Environmental Agreements and without introducing new and additional requirements for the contracting parties to the Multilateral Environmental Agreements. The proposed agenda item is to facilitate such contributions and participation by Multilateral Environmental Agreements to the Environment Assembly while providing an opportunity for dialogue amongst themselves and with Member States with a view to enhancing effective environmental governance.
 3. In this regard, in paragraph 6 (b) of the outcome of the CPR-based review, it is recommended that the Environment Assembly consider establishing an agenda item entitled “Cooperation with Multilateral Environmental Agreements” in its sessions.
 4. Subsequently, the Committee of Permanent Representatives, at its ninth annual subcommittee meeting held from 24 to 28 October 2022 recommended that the Bureau of the Environment Assembly propose an amendment to the provisional agenda to the sixth session of the Environment Assembly to include a new agenda item entitled “Cooperation with Multilateral Environmental Agreements”.
 5. At its joint meeting on 30 January 2023, the Bureaux of the Environment Assembly and the Committee of Permanent Representatives decided to propose the inclusion of a supplementary item in the provisional agenda of the sixth session entitled “Cooperation with Multilateral Environmental Agreements”; and invited the President of the sixth session of the Environment Assembly, on behalf of the Bureau, to write to the Executive Director of the United Nations Environment Programme to request, in accordance with rule 11 of the rules of procedure of the Environment Assembly, the inclusion of the supplementary item in the provisional agenda of the sixth session.
-